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 حس خوب زيارت كامل شد
ريحانه/30 ساله 

حياط جمكران بوديم، شنيدم پشت س��رم كسي مي گفت دخترم، 
دخترم. برگش��تم ديدم خانم خميده قامتي مرا صدا مي كند. گفتم: 
با من هس��تيد؟ جانم. گفت: ميشه همراه من س��وار آسانسور بشي 
من مي ترسم. خواستم بگم كه هوا خيلي سرده و همسر و بچه هايم 
منتظرم هس��تند اما با خودم گفتم مگر چه قدر طول مي كشد حالا 
فرض كنم پنج دقيقه ديرتر آمديم. يك طبقه تا سرويس بهداشتي 
همراه خانم شدم و با كلي دعاي خوب برگشتم. كاملًا حس كردم كه 

ضيافت زيارت با لبخند و دعاي خير آن خانم كامل شد. 

اگر بنزينت تمام شد، نااميد نباش
محمد صادق/35 ساله

اتوبان شهيد صياد ش��يرازي بودم. بنزين موتورسيكلتم تمام شد... 
دست گرفتم براي گذري ها و نفر دوم ايستاد. بنزين خودش به حداقل 
رسيده بود. با شرمندگي عذرخواهي كرد اما يك بطري نوشابه  خالي 
به من داد و گفت ش��ايد لازم باش��د. نفر بعدي كه دست گرفتم هم 
ايستاد. با همان بطري بنزين كش��يد و به من داد. محبت و كار خير 

به همين سادگي. 

تاكسي رايگان سالمندان شدم
الهه/43 ساله

تره بار ما در خياباني اس��ت كه خودروهاي مسافركش تردد ندارند. 
اغلب نگاه مي كنم كسي باري داشته باشد سوار مي كنم. چند وقت 
پيش خانم و آقايي نسبتاً مسن ايستاده بودند و مقداري ميوه همراه 
داشتند. توقف كردم و سوار شدند. خانم درجا گفت: واقعاً خدا شما 
رو رسوند، چون داشت حالم بد مي شد و توان ايستادن نداشتم. باران 
هم تازه گرفته بود، اول گفتند تا انتهاي خيابان مي رويم و گفتند كه 
مي خواستند  گوش��ت بگيرند اما تره بار اصلًا گوشت خوبي نداشت. 
تصميم داشتند به خيابان بالايي بروند گوشت بخرند تا قبل از آمدن 
دخترشان از شهرستان آمادگي پذيرايي داشته باشند. با خودم فكر 
كردم اگر انتهاي خيابان آنها را پياده كنم، باز س��خت ماش��ين پيدا 
مي كنند. تصميم گرفتم تا خيابان بالايي دم قصابي آنها را برس��انم. 
در همين فاصله متوجه شدم تقريباً خانه هاي مان نزديك است. كار 
كوچكي همان اطراف داشتم. گفتم شما بريد خريد كنيد تا من بروم 
دور بزنم بيام دنبال ش��ما. باز كلي خوشحال شدند. خلاصه گوشت 
را هم خريدند و آنها را رس��اندم. كلي كيف كردند و كلي هم دعا به 
جان من، ولي بيشتر از آنها خودم خوشحال شدم كه خدا من را لايق 
دانست و چنين سعادتي به من داد كه بتوانم به خلقش كمك كنم. 
واقعاً روزهايي كه مي توانم به كسي كمكي هر چند كوچك كنم، آن 

روز كلي خوشحالم. 

با پليس110 تماس گرفتم
نيكو/36 ساله

روزهاي زمس��تاني س��ال گذش��ته بود كه از محل كارم به س��مت 
ماش��ين مي رفتم. ماش��ين را عمدتاً به دليل نبود ج��اي پارك در 

كوچه پس كوچه ها مي گذارم كه در ساعات 7 و 8 شب تقريباً خلوت 
است. چند قدمي به ماش��ين خودم مانده بود كه ديدم شيشه هاي 
عقب يك ماشين كاملًا پايين است. نيم نگاهي كردم و به گمان اينكه 
كسي داخل ماشين باشد، دقت كردم اما بي نتيجه بود و دقتم باعث 
شد بفهمم درهاي ماشين به ظاهر قفل است در حالي كه به سادگي 
مي شد درهاي خودرو را باز كرد. چند دقيقه اي صبر كردم اما كسي 
نيامد. با 110 تماس گرفتم و شرح ماجرا كردم. پليس از من خواست 
تا آمدن صاحب خودرو صبر كنم. هوا سرد بود. 10دقيقه اي گذشت و 
يك آقايي كه مشخص بود محلي نيست نزديك ماشين شد و در را باز 
كرد. نگاهش به من افتاد. گفت: شما با پليس تماس گرفتيد، گفتم: 
بله. گفت: نمي دانم چطور جبران محبت كنم. حال خوشي ندارم اين 
روزها و حواس پرتي باعث شد فراموش كنم بچه ها شيشه هاي عقب 

را بالا برده بودند يا نه! خدا خيرتان بدهد. 

كمك به مسافران سرگردان مترو
سعيده/38 ساله

براي ارائه مدارك به دفتر بيمه رفتم. موقع خروج خانم سن بالايي را 

در آسانسور ديدم كه از من آدرس يك داروخانه را پرسيد. با ماشين 
تا يك مسيري آوردم تا راحت تر بتواند مسير را پيدا كند. همچنين 
به خاطر مس��يرم تقريباً هر روز با مترو رفت و آمد دارم. يك برنامه  
مسيريابي هست كه براي هر كسي كه در مترو سرگردان مانده از آن 

استفاده مي كنم و آدرس دقيق را براي شان مي نويسم. 

آموزش عملكرد عابربانك به پيرمرد
سهيلا/54 ساله

چند باري شده بود كه وقتي به باجه عابربانك نزديك خانه مي رفتم، 
پيرمردي را مي ديدم كه همواره از بقيه مي خواهد براي او پول جابه جا 
كنند. يك بار هم از خودم خواسته بود. اين بار ايستادم و گفتم: پدر جان 
مي خواهي به خودت ياد بدهم، كار سختي نيست. گفت: هيچ كس 
حوصله ندارد يادم بدهد. گفتم: من دارم. به پيرمرد جا به جايي پول را 
ياد دادم و از او خواستم فردا براي تكرار اين كار همين ساعت همين 
جا باشد و اين عملكرد را تا چند بار تكرار كرديم. حالا هر وقت اتفاقي از 
آنجا گذر مي كنم، گاهي همان بنده خدا را مي بينم كه خودش در حال 

جا به جا كردن پول است و اين موضوع حال خوبي به من مي دهد. 

كمك به همسايه حالم را خوب كرد
محمد/45 ساله

يكي از همس��ايه ها كلي وس��يله و بار داشت تا از پش��ت ماشين به 
منزل ببرد. شناخت زيادي از او هم نداشتم اما استيصالش را براي 
حمل لوازم حس مي كردم. نه مي توانست رها كند و نه مي توانست 
چند ب��ار تا س��ر كوچه ب��رود. نزديك رفت��م و گفتم اگر اش��كالي 
 ندارد كم��ك كنم. انگار كه از خدا خواس��ته بود. كل��ي حال خودم 

خوب شد. 

كار عمو راه افتاد
محمد/46 ساله

چند ش��ب پي��ش عموي��م ك��ه ح��دود 65س��ال دارد كار فوري 
داش��ت و بايد نرم افزار ايت��ا را نصب مي ك��رد، اما بلد نب��ود. تلفني 
متوجه نش��د. مس��افت خانه م��ن تا من��زل عم��و يك رب��ع بود. 
حض��وري رفتم و برنام��ه را براي او نص��ب ك��ردم. كارش راه افتاد. 
 بغلم ك��رد و دعام ك��رد و همين حس خ��وب براي ي��ك هفته  من 

كافي است. 

شيشه هاي شكسته را جمع كردم
مرضيه/35 ساله

صبح اول وقت بود و بچه ها را گذاشتم مدرسه. رسيدم داخل كوچه 
كه تقريباً پررفت و آمد هم بود. شيشه شكس��ته روی زمين ريخته 
بود و فكر كردم كسي رد ش��ود، احتمال پنچري وجود دارد. جارو و 

خاك انداز از منزل آوردم و جارو كردم و از وسط كوچه جمع شد. 

از كار خير تا رفاقت و سفر
محمد/40 ساله

ساعت از نيمه شب گذشته بود. با همس��رم رفتيم بستني بخوريم. 
كنار خيابان خانم و آقايي بودند كه بنزين تم��ام كرده بودند. پمپ 
بنزين نزديك بود. رفتيم يك گالن بنزين گرفتي��م و آورديم. انگار 
دنيا را به آنها دادند و جالب اين است باهم دوست هم شديم و بعدها 

سفر هم رفتيم. 

ميخ را برداشتم تا وسيله نقليه كسي پنچر نشود
مجتبي/42 ساله

با موتور بودم. چشمم به يك ميخ خورد كه وسط خيابان افتاده بود. 
دور زدم. موتور را پارك كردم و وسط ترافيك رفتم و ميخ را برداشتم 

و پرت كردم داخل سطل زباله. حس خوبي داشت. 

مادربزرگ ناخوش بود
فرشته/36 ساله

مادربزرگم حال خوبي نداشت. به رغم اينكه دو فرزند كوچك دارم 
اما آنها را پيش مادر خودم گذاشتم و مادربزرگم را بردم بيمارستان و 
سرم وصل كردند و حالش تا حدي بهتر شد. احساس خوبي داشتم. 

انرژي معنوي شب هاي رمضان
علي/33 ساله

هر شب مادرم را به همراه چند خانم همسايه با ماشينم به مناجات ماه 
مبارك رمضان مي برم. رفت و برگشت و تمام روزها و شب ها انرژي 

معنوي اين چند پيرزن همراهم هست و حسش مي كنم. 

كار خير و دعاي خير
هما/64 ساله

براي يك خانم نيازمند كه مدت ها دنبال ش��غل بود، پرس��تاري در 
منزل را جور كردم. الان چند ماه است كه مشغول كار شده و روزي 

نيست كه مرا دعا نكند. 

براي كار خير نياز به پول نيست!
فراموش نكنيم براي كار خير الزاماً نياز به ماديات و پول نيست. همه 
ما در طول روز مي توانيم يك خير باشيم؛ خيري كه تصميم ما در يك 
لحظه بوده و عمدتاً در آن خيرها زمان و انرژي ای كه صرف كرده ايم، 
صدها برابر ارزشمندتر از پول خرج كردن اس��ت. انجام كار خير در 
زندگي اراده براي ديدن و چيدن فرصت ها مي خواهد، پس بياييد از 

همين لحظه شروع كنيم. 

  فرصت كار خير 
هميشه پيش روي ماست

نيره ساری

پرونده
ببخشيم تا

بخشيده شويم

نيم ساعت بيش��تر مي ش��د كه توي صف پمپ بنزين بودم اما 
چاره اي نداش��تم. چراغ بنزين از صبح روشن شده بود و امكان 
رفتن تا پمپ بنزين بعدي رو نداش��تم. داش��تم ب��ه اين فكر 
مي كردم مقصر خودم هس��تم كه صبح تنبل��ي كردم و بنزين 
نزدم و تا س��ر كار اومدم. بارون ش��ديدي هم مي اومد، طوري 
كه س��يلاب كف خيابون جاري و آب از هر س��وراخي بالا زده 
بود. طبيعت تهران با بارون ه��اي عصرگاهي عجيب غريبه كه 
همه خيابونا قفل ميش��ه و قاعدتاً تمام زمانبندي و برنامه ها رو 

به هم مي ريزه. 
روز ش��لوغي داش��تم و حس��ابي خس��ته بودم. بالاخره بعد از 
20دقيقه رس��يدم داخل جايگاه، ماش��ين جلويي من يك بنز 
اس500 بود، منم پشت سرش رفتم تا ورودي جايگاه. همزمان 
پياده شديم. چند دقيقه اي معطل كارت سوخت شدم. بالاخره 
نازل رو برداشتم. هنوز به باك نرسيده بودم كه مسئول جايگاه 
بلند داد زد: »كارت خوان همين الان خراب شد. هر كي پول نقد 
نداره بنزين نزنه«، يعني اون لحظه دلم مي خواست فرياد بزنم. 
عادت داشتم صدقه ها رو مي گذاشتم بالاي آيينه ماشين. با اميد 
باز كردم اما عين يخ از هم وا رفتم. جاي صدقه ها خالي بود. يادم 
افتاد صبح ردشون كردم. س��رمو چند ثانيه گذاشتم رو فرمون 
ماشين، راهي جز ريس��ك كردن و رفتن تا پمپ بنزين بعدي 

نداشتم، حتي اين به ذهنم رسيد ماشينو بذارم پشت در محل 
كارم و بدون ماشين به خونه برگردم. از قيافم غم مي باريد. 

تو همين فكرها بودم كه نشستم تو ماشين و قيد همه چيز رو زدم 
و گفتم چاره اي جز رفتن ندارم. راننده بنز كه عاقله مردي به نظر 
مي رسيد سمت ماشين من اومد. با لبخند گفت شيشه رو پايين 

بدم. شيشه رو پايين دادم گفت بفرماييد بنزينتونو بزنيد. 
يه لحظه جا خوردم. مگه اين بنده خدا تو فكر و ذهن من بود؟! 

اصلًا مگه منو مي شناخت؟! الان بايد چي بگم بهش؟!
دوباره يه عالمه فكر از ذهنم رد شد، اما اون بنده خدا واقعاً انگار 
تو ذهن من بود و گفت: »نه در شأن شماست كه نپذيريد و نه در 

شأن من هست كه كار شما رو راه نندازم.« 
از توي كيف پولش بين چك ها و دلارهاش گشت و يك تراول 
 50هزار تومني درآورد و گفت: »اينو بگيريد بنزين بزنيد بعداً 
50 تومن بديد به يه آدم نيازمند.« زبون��م بند اومده بود و جز 

تشكر چيزي براي گفتن نداشتم. 
ي��ادم  نمياد كج��ا خوندم يا ش��نيدم اما ب��ه اين م��دل كارا و 
 عكس العمل ها تصميم ي��ا خير در لحظه ميگ��ن كه در طول 
شبانه روز بارها و بارها سر راه ما قرار مي گيره، اما توجه چنداني 
به اون نمي كنيم. شايد خدا سر راهمون قرار ميده تا واكنش ما 
رو ببينه! از سر ش��ب غبطه مي خورم به خوش فكري و حواس 

جمع آقاي بنز اس500 كه حتي ش��ايد خودش هم ندونه چه 
لطف بزرگي در حق من كرد. 

ياد اين حديث از امام باقر)ع( افتادم كه مي فرمايند: »هر كس 
برای برآوردن حاجت برادر مس��لمانش قدم ب��ردارد، خداوند 
75هزار فرشته را مأمور مى كند كه بر او سايه بيفكنند و به هر 
قدمى برايش حسنه بنويسند و گناه او را محو سازند و درجاتش 
را بالا ببرند و چون از كار او فارغ ش��ود و مشكلش را حل كند، 

ثواب حج و عمره را در نامه عملش بنويسند.
پيامبر اكرم)ص( مي فرمايند: كسي كه حاجت برادر مؤمن خود 
را برآورده سازد، مانند كسي اس��ت كه عمر خود را به عبادت 

گذرانده باشد. 
از امام صادق)ع( نيز روايت ش��ده اس��ت كه فرمود: »برآوردن 
حاجت مؤمن از آزاد كردن هزار بنده و فرس��تادن هزار اس��ب 
برای جهاد در راه خدا بهتر اس��ت.« در حديثى ديگر فرمودند: 
»برآوردن حاجت مؤمن از 20حج كه در هر حج صاحبش هزار 

درهم هزينه كند، بهتر است.«
كاش خدا هم به ما ب��راي كار خير در لحظه كم��ك كند تا به 
همين راحتي خيرات كنيم. كاش حواس مان باشد كه اين مدل 
تصميمات در لحظه كه در روزمرگي هاي ما اتفاق مي افتد از ما 

يك نيكوكار واقعي مي سازد. 
»خير در لحظه«
 نعمتي كه بايد قدرش را بدانيم

  پرده اول: »اخلاق كريمانه« منشأ بيداري انسان ها
انس�ان هاي زيادي با اعتقادات و باورهاي خودش�ان زندگي مي كنند ولي در بين اين افراد 
كساني هستند كه همراه با باور، رفتار خودشان را نيز در زندگي روزمره با مردم به ظهور و بروز 

رسانده اند. گويا آنچه مي گويند را در رفتار بزرگ منشانه خود بدون هيچ هياهويي 
به ديگران منتقل و قلب و دل آنان را تس�خير مي كنند. با مرور زندگي امام 

حسن)ع( پرتويي از اين نور را مشاهده مي كنيم. وقتي آن مرد شامي كه 
بغض و كينه علي)ع( را در دل داش�ت بر امام حس�ن)ع( گذشت و به 

حضرت ناسزا گفت، حضرت فرمود: ای شامى، گمان مى كنم غريب 
هستى، اگر چيزی بخواهى به تو مى دهيم و اگر راهنمايى بخواهى 
تو را راهنمايى مى كنيم و اگر گرس�نه  ای س�يرت مى سازيم و اگر 
نيازمندی بى نيازت مى  كنيم و اگ�ر بى پناهى، پناهت مى  دهيم. با 
ديدن اين برخورد مرد ش�امي توبه كرد و اخ�لاق كريمانه امام او 

را بيدار كرد، پس يكي از مصاديق ب�زرگ كريم بودن افراد اخلاق 
كريمانه با گذشت از جاهلان است. 

  پرده دوم: برترين نوع بخشش ها 
قرآن درس نامه بزرگ تربيتي و زندگي است كه بايد توسط عاملان آن با 

رفتار و كردار شايسته به ديگران منتقل ش�ود، از اين رو درس بزرگ رفتاري 
امام كه برگرفته از دل آيات قرآن اس�ت، اين را در عمل به انسان ها آموخت. در تاريخ 

نوشته اند كنيزي يك شاخه گل خدمت امام حسن)ع( هديه كرد و امام)ع( در مقابل، آن كنيز 
را آزاد نمود و هنگامي كه از علت اين كار سؤال كردند، حضرت فرمودند: خداوند اين ادب را 

به ما آموخته است، آنجا كه مي فرمايند: »)وَ إذَِا حُييتُم بتَِحيةٍ فَحَيوا بأَِحسنَ مِنها(؛ وقتي به 
شما تحيتي داده شد، بهتر از آن، پاسخ بگوييد«. پس بدانيم كه كريم كسي نيست كه فقط از 
آنچه دارد به ديگران بدهد بلكه در قبال آنچه ديگران كريمانه به او مي دهند، برترين بخشش 

را نثارشان مي كند. 
  پرده سوم: بخشش با حفظ كرامت انساني

بعضي از انسان ها كريم هستند ولي در اين صفت مراعات شخص نيازمند 
را نمي كنند و بخشش خود را با نشان دادن يا رفتارهاي ديگر در مقابل 

نيازمند ظاهر مي كنند و اين باعث شرمس�اري نيازمند مي ش�ود. 
امام حسن)ع( در بخشش خود درس حفظ آبروي افراد را نيز 

به همگان دادند، از اين رو روايت كرده اند: مردي نامه اي به 
دست امام حس�ن)ع( داد كه در آن حاجت خود را نوشته 
بود. امام ب�دون آنكه نام�ه را بخواند ب�ه او فرمود حاجتت 

رواست. ش�خصي عرض كرد:  اي فرزند رس�ول خدا خوب بود 
نامه اش را مي خواندي�د و مي ديديد حاجتش چيس�ت و آنگاه طبق 

حاجتش پاسخ مي داديد؟ امام پاسخي فرمود: بيم آن را دارم كه خداي 
تعالي تا به اين مقدار كه من نامه اش را مي خوانم از خواري مقامش مرا مورد 
مؤاخذه قرار دهد)محمد بن يوسف زرندي، از دانشمندان اهل سنت، در كتاب 

نظم درر السمطين(
به اميد اقتدا به الگوي كرامت، امام حسن مجتبي)ع(. 

* پژوهشگر حوزه دين

 3 پرده 
 از نمايش كرامت 

امام حسن مجتبي)ع(
ائم�ه اطهار)ع( مظه�ر صفات 

عليرضا 
خ�داي متعال هس�تند و همه فرهنگ*

صفات الهي در وج�ود نوراني 
آنان پرتوافكن�ي مي كند. در 
زيارت جامعه از اهل بيت)ع( به 
عنوان منبع هاي كرامت با جمله اصول الكرم ياد شده و 
نشان دهنده اين است كه هر كسي بخواهد مورد تكريم 
و سخاوت واقع ش�ود، بايد س�راغ منابع آن كه ائمه 
اطهار)ع( است برود، ولي بعضي از صفات به طور خاص 
در هر امامي براي اهل معرفت و براي تربيت انسان ها 
بروز و ظهور پيدا كرده است، از اين رو بر آن شديم به 
مناسبت ولادت باسعادت امام حسن مجتبي)ع( در سه 
پرده نگاهي به صفت كريم آن امام همام كه در وجود 

نوراني ايشان تجلي پيدا كرده است، داشته باشيم. 

خانمي دنبال آدرس مي گردد و سردرگم است. پيرزني مي خواهد كنار دستگاه عابر بانك پول جابه جا كند. پيرمردي در حال 
حمل كيسه اي ميوه است كه انگار براي او 100كيلو وزن دارد. ماشين كسي خراب مي شود و نيازمند يك هل در ترافيك است. 
كسي تلفن همراهش خاموش شده است و از ما تقاضا مي كند با تلفن ما به نزديكانش زنگ بزند. خانمي را با بچه زير باران سوار 

مي كنيم و تا مقصد مي رسانيم و اين مثال هاي ساده و كوچك تمامي ندارد... 
خيرهاي در لحظه اي كه در طول روز بدون استثنا سرراه تك تك ما قرار مي گيرد، فقط بايد در لحظه تصميم به انجام آن بگيريم و 
انجام دهيم. هر چند برخي كارها در شرايط امروز تا حدي ناامن و پرخطر محسوب مي شود اما نبايد فراموش كرد نيت ما از جانب 
خداوند هيچ وقت ناديده گرفته نخواهد شد. ولادت كريم اهل بيت امام حس�ن مجتبي)ع( و روز »اكرام« بهانه اي شد تا برخي 

خيرهاي در لحظه را از زبان برخي افراد مكتوب كنيم. همه ما اگر بخواهيم مي توانيم كريم باشيم. 

كارهاي خير روزمره به روايت آدم هاي مهربان شهرمان

همه ما مي توانيم كريم باشيم
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حس و حال شب هاي قدر به روايت رمضاني ها

چيزي از قلم نيفتد، همه را از خدا بخواهيم

مراحل سه گانه آمادگي براي شب هاي قدر در گفت وگو با حجت الاسلام علي حيدري، استاد حوزه و دانشگاه

 دل را براي ميزباني خدا 
از گناه تخليه و با پاكي زينت  كنيم

محمد شجاعي، استاد حوزه و اخلاق جمله عجيبي درباره شب قدر دارد. وي مي گويد: »با مشت خدا 
آرزو كن! شبيه كودكي كه ترجيح مي دهد با مشت پدرش از ظرفي شكلات بردارد تا مشت خودش. 
در شب هاي قدر با مشت خدا و مشت اهل بيت)ع( سهم تقديرات خود را از خدا طلب كنيد. آنچه در 

دعاهاي مخصوص شب قدر آمده بهترين تقديرات انتخابي خدا براي بندگانش است.«
در آستانه شب هاي پرفيض قدر هستيم. قلب و دل ما در تمام ماه رمضان با صداي جوشن كبير و مجير 
عجين شده است. تمام مزه كودكي به نشستن در گوشه مسجد و الغوث الغوث گفتن بود. شايد آن 
زمان كمتر دركي از اين حقيقت داشتيم كه صدها بار به خدا بگوييم مرا از آتش جهنم دور كن، اما هر 
چه جلوتر رفتيم با ميزان خطا و اشتباهات خود و البته شرمساري از لطف مكرر خداوند كه در تمام 
ثانيه هاي زندگي مان جاري است، اين نياز را بيشتر حس كرديم. شايد قدر هم بهانه باشد؛ بهانه اي براي 
نزديكي به خدايي كه در تمام ثانيه هاي ما جاري است و از رگ گردن به ما نزديك تر است. حس و حال 

شما در شب هاي قدر چگونه است؟ به دنبال چه چيزي هستيد و از خدا چه مي خواهيد؟ 
***

زينب )41 ساله(:  شب قدر منو ياد يه تكه نخ ميندازه و مادربزرگم. مادربزرگ من خيلي سال بود كه 
روزه نمي گرفت اما شباي قدر ساعت11 با صداي جوشن كبير راديو يه تكه نخ مي گرفت دستش و هر 
الغوث يه گره ميزد و فوت مي كرد به نخ. هميشه هم سفارش مي كرد اين نخ ها رو جمع كنيم و بزاريم 
تو خونه آخرتش. من هر سال از اول تا آخر شب قدر ياد اونم و توي حس اينكه اين شب تمام سرنوشت 

سال و حالم حتي تا توي خونه آخرت رو رقم ميزنه. 
حجت )50 ساله(:   شب قدر از خدا فقط خودش را مي خواهم. 

زهرا )50 ساله(:   واژه شب قدر براي من رقم خوردن سرنوشت يك  سال رو تداعي مي كنه. دائم به 
اين فكر مي كنم چي مي نويسه برام و روز آخر شب قدر تا آخرين لحظه دارم فكر مي كنم كه چيزي 
از قلم نيفته و همه را از خدا بخوام. حس من در شب هاي قدر اضطراب انجام همه اعمال هست. وقتي 

شب هاي قدر تمام ميشه و اونجور كه دلم مي خواد عبادت مي كنم، به خودم مي بالم. 
محمد )43 س�اله(:   عاش�ق خواندن دعاي جوش�ن كبير هس�تم. انگار خدا رو با هزاران اسم در 

رودربايستي قرار مي دهي و از او طلب عفو داري. 
معصومه )46 ساله(:  شب قدر براي من شب خوف و رجاست. بيم و حسرت دارم براي عمر گذشته 
و اميد به روزهاي احتمالي پيش رو و اينكه آيا جاي جبراني هست؟ هم مي ترسم از اينكه عملكردم 
حجابي براي اجابت درخواستم باشه و هم اميد كه درهاي آسمان بازه و شايد فردا روز گشايش باشه. 
صبحي كه شبش برام حكم احتضار داشته آيا سرنوشتم تغيير ميكنه و آيا من هم مانند بندگان خاص 

حاجت روا خواهم بود؟
الهام )37 ساله(:  از حس خودم بخوام بگم، بيشترش به سبكي بعد از اون شب بيداري مربوط ميشه. 

حس درددل كردن با خالق. 

حميده )34 ساله(: من از وقتي ياد دارم هميشه با وارد شدن به شب هاي قدر يه حال غم و اضطراب 
و پريشوني بهم دست مي داد كه دليلي هم نمي تونستم براش پيدا كنم تا اينكه سال ها پيش شب 
نوزدهم پدرم به رحمت خدا رفت و هنوز هم برام همون حال ماندگار هست و واژه شب قدر با مفهوم 

واقعي يتيمي براي من معنا شده و حسش مي كنم با تمام وجودم. 
علي )38 ساله(: خدا را به تك تك اسامي اش قسم مي دهم تا گناهان گذشته را بر من ببخشد و يك  

سال ديگر فرصت جبران به من بدهد. 
مرضيه )34 ساله(: شب قدر ياد ما مي اندازد كه قدر لحظه ها را بدانيم و فاصله خود را با خدا برداريم و 
تلنگري است براي برداشتن اين فاصله و گويا به ما مي گويد كه يك سال گذشت و شما فرصت داريد 
به كارهاي خوب تمركز كنيد و از رخدادهاي تلخي كه رقم خورد و مسبب آن بوديم ابراز پشيماني 

كنيم. 
پويان)26 ساله(: سعي مي كنم خودم را بيشتر از سال قبل بشناسم و از خدا هم مي خواهم براي اين 

شناخت معرفت بدهد تا از نو خودم را شروع كنم. 
عليرضا)39 ساله(: شب قدر شبيه عاشوراست. شب انتخاب است. همان خيمه و همان امتحان و 

همان چراغ خاموش و اين ما هستيم كه بايد انتخاب كنيم با امام زمان خود باشيم يا نباشيم!
هدي )28 ساله(: تمام 365روز سال را در شب بيست و سوم مي بينم. از خدا مي خواهم دست مرا 
از دست خود رها نكند. جماعتي آمدند و دست ياري از علي)ع( كوتاه كردند. همان كسي كه شب تا 

سحر براي آنها دعا مي كرد. از خدا مي خواهم من از آن جنس جماعت نشوم. 
مينو )24 ساله(: به كارهايي كه انجام دادم فكر مي كنم. به اشتباهاتي كه مرتكب شدم. به مسيرهاي 
غلطي كه رفتم. به مسيري كه درست است فكر مي كنم و در يك سررسيد مسير ترسيمي درست را 

مي نويسم تا در طول يك سال بر اساس آن حركت كنم. 
شيوا )35 س�اله(: هر سال بسياري منتظر ش�ب هاي قدر هستند تا دلي س�بك كنند و قدري از 
گناهان شان را كاهش دهند. براي من شب هاي قدر در مقايسه با شب هاي ديگر حس و حال ديگري 
دارد، حسي وصف ناپذير، آرام بخش و تأثيرگذار. دعا كردن و خواندن جوشن كبير هميشه به من 
آرامش مى دهد و اين آرامش تا مدت ها در من تأثير مي گذارد. معمولاً بعد از شب هاي قدر احساس 

سبكي و راحتي مي كنم و تلاش مي كنم بيشتر از قبل حواسم به رفتار و كردارم باشد. 
فرشته )37 ساله(: شب قدر براي من شب آرزوهاست. 

رسول )36 ساله(: سال هاست در نگاه من شب قدر يعني شروع سال جديد و همواره معتقدم هر سال 
با شب هاي قدر شروع مي شود. وقتي مقدرات يك سال ما در شب هاي قدر نوشته و امضا مي شود، پس 

جز اين نخواهد بود، حتي اگر شب قدر آخرين روز سال تقويم هجري شمسي باشد. 
علي)33 ساله(: از ابتداي ماه رمضان به خواسته هاي شب قدر فكر و به صورت منظم درخواست هاي 

خودم را همان شب مطرح مي كنم. 

علي حيدري، استاد حوزه و دانشگاه در گفت وگو با »جوان« از چگونگي آمادگي در ماه مبارك رمضان 
براي ورود به شب هاي قدر مي گويد و معتقد است: بايد قلب خود را آماده كنيم تا خدا در آن تجلي 
پيدا كند. به اعتقاد وي كوچك ترين و بزرگ ترين درخواست هاي خود را بايد شب قدر نزد خدا ببريم 

و البته قبل از آن براي برداشته شدن موانع استجابت دعا تلاش كنيم. 
***

 آمادگي براي شب قدر
سالك براي رسيدن به سرمنزل مقصود بايد سه مرحله را طي كند و اين سه مرحله در موضوعات 
مختلف صدق مي كند. عدد سه عدد مهمي است. سه ش�ب قدر داريم يا مثلًا سه ماه خاص رجب، 
شعبان و رمضان را داريم. در ماه مبارك رمضان سه دهه داريم يا ايام البيض نيز سه روز است. در واقع 
مراحل مختلفي در سير و سلوك تعريف شده و عمدتاً سه مرحله است. اين سه مرحله به نام تخليه، 
تحليه و تجليه شناخته مي شود. مرحله اول بحث تخليه است، يعني خالي كردن دل. به طور مثال 

در ماه رجب مي گويند زياد استغفار بگوييد كه همان خالي كردن دل از رذائل 
اخلاقي است و بعد به مرحله دوم كه تحليه است مي رسيم كه تزئين است، يعني 
خانه دل را بعد از تخليه بايد با پاكي زينت داد و مرحله سوم تجليه رخ مي دهد. 
شب نوزدهم براي استغفار و تخليه از محبت غير خداست و در شب بيست و يكم 
با فضايل اخلاقي و محبت اهل بيت)ع( دل را تزئين مي كنيم و در نهايت در شب 
بيست و سوم خدا در دل و جان ما تجلي پيدا مي كند و همين برنامه را مي توان 
در ماه رجب، شعبان و رمضان داشت يا در ايام البيض هم به كار برد، يعني خانه 
دل را بايد قبل از شب قدر آماده كرد و عدم برنامه ريزي خسارت جبران ناپذيري 
را خواهد داشت. بايد با همين سه مرحله شروع كرد. برخي مي گويند من ظرفي 
ندارم در حالي كه خداوند به حدي بزرگ اس�ت كه ظرف آن را براي ما فراهم 

مي كند. شب قدر ما مي توانيم از خدا همان ظرف را هم بخواهيم. 
 ملزومات دعا

بحث دعا و درخواست در ش�ب هاي قدر بسيار مهم اس�ت. خداوند فرموده 
است ادعوني استجب لكم، لذا ما بايد روش درخواست را ياد بگيريم. گدا براي 
درخواست يك ظرف را قرار مي دهد تا در آن چيزي بگذارند. ما بايد ظرف داشته 
باشيم و بايد با استغفار ظرف را پاكيزه كنيم. اگر ظرف پاك و طاهر باشد و شير را 
بريزيم، به همان اندازه اثرگذار است و اگر ظرفي اندازه ديگ باشد كه گوشه آن 
نجاست دارد و تميز نيست، بي فايده است چراكه همه ظرف نجس مي شود. در 
واقع ظرف و مظروف بايد سنخيت داشته باشند. اميرالمؤمنين)ع( در حديثي 
مي فرمايند: دل هاي شما همان ظرف است. برخي قلب ها برعكس هستند، يعني 

هر قدر اين ظرف برعكس باشد، پر نمي شود و بي فايده است. حالات برخي افراد قبل و بعد شب قدر 
تفاوت ندارد چراكه با ظرف برعكس در شب قدر حاضر مي شوند. نيت ما بايد صادق و دل هاي ما پاك 
باشد. اگر قبل از شب قدر دل ما پاك نباشد، دعا مي كنيم و اجابت نمي شود. در دعاي كميل مي خوانيم 

اللهم اغفرلي الذنوب التي تحبس الدعا، يعني گاهي ما دعاهاي مان حبس مي شود. 
 موانع استجابت

در كتاب عده الداعي ابن فهد حلي حديثي از امام سجاد)ع( نقل شده كه بسيار مفصل است و از آثار 
گناهان گفته شده است. طبق اين حديث برخي گناهان مانع استجابت دعا مي شود. باطن خراب و 
نيت خراب و باطن آلوده به گناه از جمله اين موانع است. همچنين يكي از موانع استجابت دعا اين 
است كه انسان فحاش باشد و گاهي همين فحش ها خانه دل را آلوده مي كند. مورد ديگر رها كردن 
صدقه است و فرموده اند صدقه دهيد تا به خدا نزديك شويد. از امام سجاد)ع( پرسيدند چرا وقتي 
صدقه مي دهيد دست خود را مي بوسيد فرمودند: اين صدقه قبل از رسيدن به مستحق به دست خدا 

مي رسد و اين دست بوسيدن دارد. 
در همان حديث امام سجاد)ع( مي فرمايند: بي تفاوتي نسبت به نماز يا به 

تأخير انداختن آن مانع استجابت دعا خواهد بود. 
 كدام دعا؟

بزرگ ترين بهانه ما براي درِ خانه خدا رفتن فقر ماست، حتي مي گويند نمك 
غذاي خود را از ما بخواهيد ولاغير. ما در خانه دوست هستيم و مي توانيم 
همه چيز را از او بخواهيم. حتي كوچك ترين مسائل مادي را هم بايد بخواهيم 

و نبايد بگذاريم فقر ما مانع درخواست دعا شود. 
درخواست و دعا سقف و كف دارد. در نتيجه س�قف آن را در نظر بگيريم 
و غفلت نكنيم. تأكيدات بسيار در زيارات امين الله بر همين اساس است. 
امين الله سقف را در نظر مي گيرد. شما هم سقف دعا را در نظر بگيريد. در 
امين الله مي گويند درخواست هاي بزرگ داشته باشيد، يعني همه چيز صرف 
دعاي مادي نيست، يعني آنچه را اولياي الهي خواستند، مدنظر قرار دهيم. 
درِ خان�ه خدا در ش�ب قدر ب�از اس�ت. در اذن دخول امام رض�ا)ع( هم 
مي خوانيم، خدايا بهترين اذن را و ب�ا فضيلت ترين ها و بهترين هايي كه 
به اولياي خود مي دهي به من عطا كن. حالا س�ؤال اين است آيا ما لياقت 
آن را داريم يا خير؟! اينجا نهيب زده مي شود و در نهايت جمله آخر اذن 
دخول مي گويد، من اگر لياقت آن را ندارم تو بزرگواري. همين به ما قوت 
قلب مي دهد كه كوچك ترين و بزرگ ترين درخواس�ت ها را شب قدر از 

خدا داشته باشيم. 

سيدحسين خادميان نوش آبادي، مدرس حوزه و دانشگاه:

 توسعه خوبي ها و بستن راه بدي ها را 
از زندگي امام حسن)ع( بياموزيم

»امام حسن مجتبي)ع( معلمي است كه بهترين درس ها را براي بهتر زيستن تعليم داد. وي به ما ياد مي دهد كه 
قلب مان درياي پاكي باشد. انسان با خوبي است كه از ديگران جلو مي زند و بدي موجب عقب ماندن خواهد شد. 
امروز بيش از هر زمان ديگري به آموزه هاي سيره كريم اهل بيت)ع( نياز داريم.« سيدحسين خادميان نوش آبادي، 
مدرس حوزه و دانشگاه و داراي دكتراي تاريخ اسلام از دانشگاه اديان و مذاهب در گفت وگو با »جوان« ضمن بيان 

مطالب فوق به بيان درس هاي زندگي امام حسن مجتبي)ع( براي انسان امروز پرداخته است. 
***

خادميان مي گويد: نگاه ما به ائمه معصومين)ع( بايد نگاه شاگرد به معلم باشد و حتي نگاه ما به خداوند متعال هم 
بايد اينگونه باشد. نگاه ما وقتي به خدا شاگردي و معلمي بود، آن زمان درس خواهيم گرفت. چنانچه مي فرمايند: 
»علم الانسان مالم يعلم« و حتي انبياي الهي هم به عنوان معلمان ما هستند. در سوره بقره مي فرمايند: »كَمَا أرَْسَلْنَا 
يكُمْ وَيعَُلِّمُكُمُ الكِْتَابَ وَالحِْكْمَةَ و يعَُلِّمُكُمْ مَا لمَْ تكَُونوُا تعَْلَمُونَ )چنانكه در  فِيكُمْ رسَُولًا مِنْكُمْ يتَْلُو عَلَيْكُمْ آياَتنَِا وَيزَُكِّ
ميان شما رسولي از خودتان فرستاديم كه آيات ما را براي شما تلاوت مي كند و نفوس شما را )از پليدي جهل( پاك 

و منزه مي گرداند و به شما تعليم كتاب و حكمت مي دهد و آنچه را نمي دانيد به شما مي آموزد.(
وي بيان مي كند: همه چيز را انسان به واسطه عقل به دست مي آورد اما مواردي هست كه معلمي فراتر از عقل 
مي خواهد مثل اينكه ربا حرام است يا حرمت پدر و مادر چگونه است يا حقوق زن و مرد در قبال يكديگر از همين 

موارد است. در واقع ائمه)ع( آمدند تا انسانى زيستن را به ما بياموزند. 
خادميان با اشاره به اينكه امام حسن مجتبي)ع( يكي از همان معلم هاست كه بهترين درس ها را براي بهتر زيستن 
تعليم دادند، توضيح مي دهد: يكي از مواردي كه همواره دوس�ت 
داريم به آن برسيم از كلام امام حسن)ع( اين است كه »انَاَ الضّامِنُ 
لمَِنْ لمَْ  يهْجُسْ فى قَلْبِهِ الِاَّ الرِّضا انَْ يدْعُوَ الّله  فَيسْتَجابَ لهَُ؛ كسى كه 
در دلش هوايى جز خشنودی خدا خطور نكند، من ضمانت مى كنم 
كه خداوند دعايش را مس�تجاب كند«، يعني افراد مراقب باشند 
زشتي، نجاست، حقد و كينه وارد قلب آنها نشود تا هر آنچه خداوند 
گفت بگويند چشم، يعني اگر در زندگي به نتيجه اي نمي رسيم، بايد 
ببينيم چه آلودگي ای وارد قلب مان شده است. اگر در زندگي مادي، 
معنوي و فردي در تمام ابعاد دچار گرفتاري هستيم نتيجه پلشتي ها 
و آلودگي هايي است كه وارد قلب ما شده است. رفتارهاي نامناسب 

موجب درجا زدن خواهد شد. 
وي تأكيد مي كند: امام حسن مجتبي)ع(، امام سخاوت و بخشش 
به ما ياد مي دهد كه قلب مان درياي پاكي باشد. انسان با خوبي است 
كه از ديگران جلو مي زند و بدي موجب عقب ماندن خواهد شد. در 
تاريخ وقتي نگاه مي كنيم اف�رادي مثل فرعون، ابوجهل، ابولهب، 
ابوسفيان و معاويه تلاش كردند در بدي سبقت بگيرند. اين افراد 
مسابقه بدي دادند و در نهايت تاريخ گواه رفتار است. انسان با بدي و 
آلودگي بزرگ نمي شود و آنچه انسان را بزرگ مي كند، خوب بودن 
است. ملا محس�ن فيض كاش�اني مي گويد: »اگر مي خواهيد زيبا 

شويد، شبيه خدا شويد.«
اين استاد دانشگاه بيان مي كند: همه خدا را دوست دارند و از شيطان 
دور مي شوند. همه سعي دارند شبيه خدا شوند. شبيه خدا شدن 
يعني امر و نهي خدا را توجه كردن. امام حسن مجتبي)ع( تمام اين 
خوبي ها را به ما ياد داده است. در حالات امام حسن مجتبي)ع( داريم 
كه اگر خانه اي را از كسي مي خريد و بعد از چند سال متوجه مي شد كه او از اين معامله پشيمان بوده يا در حسرت 
است، خانه را بر مي گرداند و پول را پس نمي گرفت و مي فرمود خانه را برگرداندم و پول هم براي تو و در جا سجده 
شكر مي گذاشت كه خدايا شكرت از اينكه مرا برده دنيا نكردي و باعث شدي به واسطه دنيا بنده اي از بندگان تو را 
خوشحال كنم. اين مؤلف كتب ديني مي افزايد: امام حسن)ع( دشمنان بسياري دارد تا جايي كه همسر او دشمن 
او بوده است و تلاش كردند او را به حاشيه ببرند اما نام او جاودان و همچون خورشيدي فروزان شد. اگر مي خواهيم 

آرام زندگي كنيم و دنبال آرامش و امنيت هستيم، بايد گذشت را از امام حسن)ع( ياد بگيريم. 
به اعتقاد خادميان امام حس�ن)ع( به ما آقايي را ياد داد و در رفتار آن حضرت دوري از هرگونه بردگي را شاهد 
هستيم. قلب ما بايد گنجينه خوبي ها باشد نه سطل زباله زشتي ها. ما امروز بدي و خوبي را تشخيص مي دهيم. امروز 
بيش از هر زمان ديگري به آموزه هاي سيره كريم اهل بيت)ع( نياز داريم. وقتي از امام مجتبي)ع( پرسيدند عقل 

چيست؟ پاسخ داد: »عقل اين است كه انسان تلخي و غصه ها را تحمل و مديريت كند تا غصه از بين برود.«
وي به نقل معروفي اشاره مي كند كه طبق آن امام حسن مجتبي)ع( در طول زندگي سه بار اموال خود را بين فقراي 
شهر تقسيم كرد. خادميان در ادامه تصريح مي كند: امروز افراد براي ندادن مهريه اي كه حق زن است هزاران 
دروغ مي گويند يا افرادي براي مهريه همسر خود را زنداني مي كنند. ما بايد بخشش مادي و معنوي را از امام حسن 
مجتبي)ع( بياموزيم. اين را بايد به نسل جديد ياد بدهيم كه اثر بخشش و گذشت به خود ما برمي گردد. انساني كه 
اهل عفو و گذشت باشد، امنيت خاطر و بار رواني مثبت دارد. امام حسن مجتبي)ع( كنار فقرا مي نشيند و با آنها 
هم غذا مي شود و با فروتني و تواضع كارگران را ميزباني مي كند. بدانيم سخاوت، بخشش و اخلاق نيكو كه طبق 

گفته امام حسن مجتبي)ع( اخلاق نيكو بهترين است، عزت و شخصيت آن به خود انسان برمي گردد. 
اين استاد حوزه و دانشگاه ادامه مي دهد: اهل گذشت و بخشش بودن انس�ان را بزرگ مي كند و او را به آرامش 
مي رساند. كسي به امام حس�ن مجتبي)ع( و پدر و مادر او ناس�زا گفت و حضرت خوب گوش دادند و فرمودند: 
معذرت مي خواهم اگر حرفي زدم كه تو را ناراحت كرد و اگر غريبي من با تو رفيق مي شوم و اگر گرسنه اي تو را 
سير مي كنم و در نهايت آن فرد عذرخواهي كرد. خادميان در پايان خاطر نشان مي كند: بياموزيم كه با هر توهيني 
نبايد توهين كنيم و مي توان با حرف و عمل زيبا هر فردي را شرمنده كرد. توسعه خوبي ها جا را براي زشتي ها 
مي بندد. امام حسن مجتبي)ع( راه را بر زشتي ها تنگ كرد. حضرت وقتي مي خواستند به كسي هديه بدهند، از 
او مي پرسيدند چند فرزند در خانه داري؟ دختر يا پسر هستند و براي آنها هم هديه مي بردند. با 
توسعه خوبي و زيبايي راه بر زشتي ها تنگ خواهد شد. امام حسن)ع( معلم وسعت دادن 

به خوبي هاست. 

امام حسن مجتبي)ع( امام سخاوت 
و بخش��ش، به م��ا ي��اد مي دهد كه 
قلب مان درياي پاكي باشد. انسان با 
خوبي است كه از ديگران جلو مي زند 
و بدي موجب عق��ب ماندن خواهد 
شد. انسان با بدي و آلودگي بزرگ 
نمي ش��ود و آنچه انس��ان را بزرگ 
مي كند خوب بودن اس��ت توسعه 
خوبي ها جا را براي زشتي ها مي بندد

ش��ب نوزدهم ب��راي اس��تغفار و 
تخليه از محبت غيرخداس��ت، در 
ش��ب بيس��ت و يك��م ب��ا فضايل 
اخلاق��ي و محب��ت اهل بي��ت)ع( 
دل را تزئين مي كني��م و در نهايت 
در ش��ب بيس��ت و س��وم خدا در 
دل و ج��ان م��ا تجلي پي��دا مي كند


